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دکتر ظریف: سیاست غرب برای براندازی در ایران شکست خورد

وزیر امور خارجه با تاکید بر این که تمامی تحریم های شورای امنیت به تغییر رژیم و جنگ انجامیده است ، اظهار

داشت:

        
        : 

وزیر امور خارجه با تاکید بر این که تمامی تحریم های شورای امنیت به تغییر رژیم و جنگ انجامیده است ، اظهار داشت:
هدف تحریم، تغییر سیاست است به گونه ای که به مردم فشار آورد تا از حاکمیت جدا شوند و حاکمیت به خواست طرف مقابل
گردن نهد. ولی مردم ایران با مشارکت گسترده در انتخابات نشان دادند که تحریم ها اثر ندارند و می خواهند با دولت خود از
طریق صندوق تعامل کنند واین موجب شد طرف مقابل ما که می خواست از طریق تحریم اراده خود را تحمیل کند ، نا امید

شود و به پای میز مذاکره بیاید.
به گزارش خبرنگار ما ، دکتر محمد جواد ظریف در نشست تبیین دستاوردهای مذاکرات هسته ای ایران و گروه ۱+۵ که از سوی
موسسه دیپلماسی ایرانی در سالن آمفی تئاتر موسسه اطلاعات برگزار شد، با اشاره به این که متن برجام متنی متوازن است و
گفت:این که می گویم حضور مردم مذاکرات را به ثمر رساند و توازن ایجاد کرد، شعار نیست بلکه اگر به تمامی متون علمی که

راجع به تحریم نوشته شده نگاه کنید، هیچ کسی هدف تحریم را فشار اقتصادی بیان نمی کند.
رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان با بیان این که مذاکره در ظرف زمانی ۱۲ تا ۱۳ ساله و نه در خلا، شکل گرفت، اظهار داشت:
ما و طرف مقابل هر کدام در این مذاکرات داده هایی داشتیم. داده های طرف مقابل موفقیت نسبی در پروژه امنیتی سازی

ایران بود که تبلور آن در هر قطعنامه شورای امنیت تحت فصل هفتم ابتدا با ماده ۴۰ و بعد با ماده ۴۱ آغاز شد.
ظریف ادامه داد: از سوی دیگر داده های ما این بود که از منظر علمی و فنی توانی را ذخیره کرده بودیم و مهمتر این نکته بودکه

نشان دادیم با فشار نمی توان دیدگاهی را بر مردم ایران تحمیل کرد.
وی با قدردانی از تلاش های رئیس سازمان انرژی هسته ای و اعضای تیم مذاکره کننده ،خاطرنشان کرد: متن نهایی، متن
متوازنی است اما این گونه نیست که تمامی خواست های خود را به طرف مقابل تحمیل کرده باشیم چرا که چنین چیزی توافق

نیست بلکه سند تسلیم است. از سوی دیگر طرف مقابل هم نه توانست و نه می تواند این کار را انجام دهد.
به گفته ظریف، با انجام این مذاکرات ، ۶ قطعنامه شورای امنیت بدون یک دقیقه اجرا شدن و برای نخستین بار لغو شد و برای
نخستین بار بود که موضوعی با عنوان قطعنامه ،موضوع مذاکره شد. اگر این ها را فرامتن نگاه کنیم با هر متنی توازن ایجاد می

کند، ضمن آن که داخل متن هم توازن قابل توجهی وجود دارد.
وی خاطرنشان کرد: حتی از نظر تناظر زمانی اقدامات هم این مساله رعایت شده است، به گونه ای که پرونده مرحله ای را طی
می کند و در فاصله ای در شورای امنیت در یک بازه ۱۰ ساله به طور قطعی پایان می یابد. البته در حوزه هایی محدودیت هایی
روی ایران هست اما قطعنامه جدید برخلاف قطعنامه قبلی تحریم ندارد بلکه فقط محدودیت دارد . به گفته ظریف، قطعنامه
های قبلی علیه کشورمان ممنوعیت داشت و کشورها مجاز نبودند با ایران معامله کنند یا در برنامه هسته ای ایران حضور داشته

باشند، اما اکنون کشورها تشویق شده اند در برنامه هسته ای ایران حضور داشته باشند.
وی خاطرنشان کرد: درموارد قبلی شاهد تحریمهای شدید موشکی بودیم به گونه ای که حتی امکان استفاده از اقدامات قهر آمیز
برای جلوگیری از دسترسی به فناوری موشکی بر اساس بند ۹ قطعنامه ۱۹۲۹ وجود داشت اما اینها تبدیل به محدودیت برای

مدت مشخص شده است.
ظریف با تاکید بر این که از روز پایان مذاکرات، برخورد دنیا با ایران در موضوع فعالیت های هسته ای بر اساس متن برجام و
قطعنامه تغییرکرده است، تصریح کرد : قطعنامه در مقدمه می گوید روز جمع بندی برجام،  چون قطعنامه به اجرای کامل اشاره

می کند- ، پرونده ایران در این مقطع عادی می شود.
وی با بیان این که شورای حکام سازمان بینالمللی انرژی اتمی در سپتامبر ۲۰۰۳ وضع ایران را استثنایی و موضوع ایران را
ضروری اعلام کرد، گفت: این عنوانی است مثل تهدید علیه صلح و امنیت بین الملل و قالبی میشود که مسائل بسیاری در آن

وجود دارد ،بنابراین وضعی استثنایی را در این ۱۲ سال داشتیم.
وزیر امور خارجه خاطرنشان کرد: از روز نخست برجام، برنامه هسته ای ایران تهدید علیه صلح نیست و زمانی هم کل موضوع از

شورای امنیت خارج می شود .
ظریف دربخش دیگری از سخنانش دراین نشست، درپاسخ به سئوالی گفت: در قطعنامه های گذشته هرگونه فعالیت ما که
بتواند به قابلیت حمل کلاهک هسته ای بینجامد ممنوع بود و کشورها نه فقط مجاز بودند هر اقدامی را انجام دهند بلکه
موظف بودند درتمامی حوزه ها بدون محدودیت وارد عمل شوند اما امروزه این مساله تبدیل به خواست غیرالزام آور برای کشور

شد .

4 صفحه 1 | ITShams.ir - قدرت گرفته از پرتال شمس

http://tebyan-tabriz.ir/News/92338/


اگرچه هیچ موشکی توسط کشور با قابلیت حمل کلاهک هسته ای طراحی نشده است و اختلافی که میان برجام و قطعنامه
وجود دارداین است که نفی مفاد برجام تبعات دارد اما قطعنامه تبعاتی بر برجام ندارد .

ظریف گفت: محدودیت موشکی در برجام نیست و ما همواره اعلام کردیم توان دفاعی مان بدون محدودیت ادامه خواهد
داشت و تلاش برای مبارزه با تروریسم و افراطیگری در منطقه ادامه دارد و بارها به صراحت اعلام کردیم که اگر ایران در منطقه
مردانه ایستادگی نمی کرد ، اکنون بسیاری از پایتخت ها در اختیار داعش قرار داشت. وی خاطرنشان کرد: امروز خیلی فریاد

وااسلاما شنیده می شود.
تغییرشرایط کشور

وزیر امورخارجه با اشاره به این که پس از توافق شرایط کشور تغییر کرده است، گفت: قطعنامه ۱۹۲۹ از بدترین قطعنامه های
شورای امنیت است و در عوض قطعنامه ۲۲۳۱ در نوع خود عجیب ترین قطعنامه شورای امنیت خواهد بود.

ظریف در پاسخ به سئوالی در باره برنامه ریزی دولت برای شرایط پس از رفع تحریم ها ، گفت: دولت معتقد است مهمترین
تضمین اجرای برجام در هم تنیدن مسائل اقتصادی با کشورها ست که باعث می شود هیچ کشوری زیر برجام نزند و به تعهدات

خود عمل کند.
وی افزود: با این طرح نوعی روابط سیاسی، فرهنگی، اقتصادی وحتی در زمینه مبارزه با تروریسم ایجاد خواهد شد که برای
کسی که بهانه جویی برای برهم زدن برجام داشته باشد به صرفه نباشد و در دولت و سطح وزارتخانه ها این طراحی صورت

گرفته است.
ظریف در پاسخ به این که اگر بخواهیم بررسی کنیم هزینه و سود برنامه هسته ای چه بوده است، گفت: آنچه هزینه کردیم

هزینه سانتریفیوژ نبود بلکه به دنیا گفتیم که نمی توانید حرفی را به ما تحمیل کنید. این هزینه اقتدار ملی است.
وی افزود: امروز معادله قدرت چند وجهی شده است و قدرت اقتصادی، نظامی و سیاسی دیگر مبنای قدرت نیست، بنابراین
قدرت معنایی ما باعث شد تا با تحمل فشار به این دستاورد برسیم و ممکن است در این موضوع بسیاری از افراد هزینه و فایده
کنند که آیا مذاکره کنندگان خوب عمل کردند یا نه اما این که بگوییم این دستاورد مذاکرات کیلوواتی چند درآمده است، عامل
قدرت که همان ایستادگی بود را فراموش کرده ایم . وزیر امورخارجه ادامه داد: اگر توافق وین یا برجام موفقیت بود برای این

است که در دنیا ثابت شد پارادایم حذف و محروم کردن ناکارآمد است.
ظریف اظهارداشت: بازی با حاصل جمع صفر مبنایی جز پارادایم حذف ندارد و اگر می خواهید ببریم باید یک نفر ببازد که این

موضوع به جنگ ختم خواهد شد.
وی یادآور شد: وقتی به تاریخ روابط بین الملل مینگریم باید ببینیم که چند بحران بین المللی بدون جنگ حل شده است؟ اگر
مبنا را به حاصل جمع صفر می گذاشتیم مساله به جنگ ختم می شد. وزیر امورخارجه خاطرنشان کرد: با این توافق به دنیا می
گوییم که با روش جدید میخواهیم تعامل کنیم و مبنای نظریه گفتگوی تمدن ها هم این بود که بازی برد و باخت را کنار
بگذاریم چرا که بازی برد و باخت برای هیچ کسی منفعت ندارد و حتی برای بزرگترین قدرت جهان به ۱۱ سپتامبر ختم شد.
ظریف تصریح کرد: اصرار دارم که بگویم در این معادله تمامی بازیگران جز جنگ طلبان پیروز شدند و هر کسی به دنبال رسیدن

به راه حل معتدل بود پیروز شد و کسانی که دنبال تنش بودند، شکست خوردند .
وی با اشاره به توافق هستهای گفت: بزرگترین خیانت این است که به مردم ما بگویند شما (بر سر توافق وین) شکست

خوردید.
برنامه ریزی برای تجاری سازی هسته ای

در ادامه این نشست ،رئیس سازمان انرژی اتمی چشم انداز فعالیت های هسته ای کشورمان را تجاری سازی این صنعت اعلام
کرد و گفت: تمامی اقدامات ما در چارچوب خطوط قرمز بوده است. دکترعلی اکبر صالحی با اشاره به این که هدف از راه اندازی
صنعت هسته ای در کشور تولید برق بوده است، اظهار داشت: امیدواریم تا ۱۰ سال آینده بتوانیم ۳۰۰۰ مگاوات تولید برق هسته

ای داشته باشیم.
وی افزود: بعد از جنگ، کشور تصمیم گرفت به فعالیت های هستهای بازگردد، مجلس هم بر این موضوع توصیه کرد و رهبر
معظم انقلاب هم به این موضوع در چشمانداز بلندمدت اشاره کردند که باید از این ظرفیت برخوردار شویم. صالحی تاکید کرد:

هدف صلح آمیز تولید برق هسته ای هم قبل از انقلاب، هم بعد از انقلاب و هم بعد از مذاکرات وین وجود داشته است.
رئیس سازمان انرژی اتمی ادامه داد: بعد از جنگ تحمیلی، دولت تصمیم گرفت در زمینه هسته ای خودکفا باشد و برای ساختن
نیروگاه بوشهر که ۶ میلیارد دلار ارزش دارد، عقلانیت حکم می کند برای چنین سرمایه گذاری عظیمی تضمین سوخت آن را
داشته باشیم و بر این اساس کشور تصمیم گرفت وارد عرصه تولید چرخه سوخت شود و به گونه ای عمل کند که نشان دهد
توانایی تولیدسوخت را دارد نه الزاما این که سوخت کل نیروگاه های آینده خود را تامین کند. وی اظهار داشت: به عنوان کسی
که متولی این حوزه است به ملت ایران اطمینان می دهم که تمامی اقدامات در چارچوب خطوط قرمز بوده و تمامی کارها در

کمیته های مختلف ونه زیر نظر یک فرد ،صورت گرفته است.
رئیس سازمان انرژی اتمی افزود: بعد از مذاکره عملا در ادامه فعالیت صلح آمیز هسته ای محدودیت نداریم چرا که آنها از منظر

خود می گویند ایران باید نسبت به انحراف فعالیت غیرصلح آمیزهسته ای محدود شود و این نگرانی آنها بوده است.
صالحی گفت: آنها به دنبال تغییر پارادایم سیاسی در کشور بودند و ما بارها گفته ایم که به دنبال فعالیت هسته ای غیرصلح
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آمیز نیستیم و هر چقدر می خواهند میتوانند این موضوعات را پیگیری کنند و ما هم به آنها کمک خواهیم کرد.
صالحی گفت: در برجام آمده که موضوع ایران باعث نشود دیگر کشورها هم به آن بپردازند و این جای تبریک دارد که ایران به
عنوان تنها کشور در حال توسعه با مقاومت و ایستادگی توانست حق خود را بگیرد و تصریح کند و بعید می دانم کشوردر حال

توسعه دیگری به چنین جایگاهی برسد.
وی افزود: یکی از راه های جلوگیری و ایجاد محدودیت از سوی آن کشورها این بود که می گفتند ما نباید روی فلز پلوتونیوم کار
کنیم. اگرچه ما در افق ۱۵ ساله هم چنین فلزی را نخواهیم داشت و از طرفی اگر موضوع آنها سوخت بوشهر است، قرار است این

سوخت را به روسیه برگردانیم.
رئیس سازمان انرژی اتمی ادامه داد: اگر موضوع سوخت راکتوراراک باشد، ۵ تا ۶ سال طول می کشد تا این سوخت تولید شود
و ۵ سال طول می کشد تا این سوخت به مرحله عملیاتی درآید و نهایتا ۱۰ سال طول می کشد که پلوتونیوم را به فلز تبدیل

کنیم، بنابراین چون قصد غنی سازی ۹۰ درصدی را نداشته و نداریم، به دنبال فعالیت های غیرصلح آمیز نیستیم.
وی با یادآوری این که پیش از برجام تامین تجهیزات با دردسرهای فراوانی انجام می شد و احتمال خرابکاری هم در آن می
رفت، افزود: اکنون بعد ازتوافق وین به طرق رسمی تجهیزات خود را خریداری می کنیم و اگر خرابکاری صنعتی در آن رخ دهد، به

طور رسمی اعلام دعوا خواهیم کرد .
تیم مذاکره کننده ایران یکدست و بی حاشیه بود

بر اساس این گزارش ، مجید تخت روانچی هم تیم مذاکره کننده هسته ای ایران را یکدست و بی حاشیه توصیف کرد و گفت:
تمامی فکر و ذکراعضای تیم دفاع از منافع ملی بود و طرف مقابل هم دریافته بود نمی تواند در آن اختلاف و حاشیه ایجاد کند.

این عضو تیم مذاکره کننده هسته ای گفت: مذاکره با ۶ کشور که جزو قدرتهای بزرگ هستند، کار بسیار سختی است به ویژه در
موضوعات سختی که حل و فصل هر کدام از آنها زمان زیادی می برد تا به نتیجه برسد . وی درباره سازوکار حل مشکلاتی که
ممکن است در راه اجرای توافق هسته ای پیش آید، گفت: ایران با ۶ دولت و نماینده اتحادیه اروپا مذاکره می کرد و نهایتا به
توافق رسید که تمامی طرفها آن توافق را اجرا خواهند کرد. البته طبیعی است که این توافق در اجرا با مشکلاتی مواجه شود اما
آن را هم در توافق دیده ایم. کمیسیون مشترکی تشکیل می شود که ۷ کشور و نماینده اتحادیه اروپا در آن عضو هستند و به

مشکلاتی که ممکن است در اجرای توافق پیش آید رسیدگی می کند.
عضو تیم مذاکره کننده هسته ای با بیان این که اصل این بود که می خواستیم توافقی قابل اجرا داشته باشیم، گفت: یکی از
دلایل طولانی شدن مذاکرات این بود که میخواستیم به توافقی برسیم که از دید ما و آنها خوب باشد . نهایتا به مصالحه ای
رسیدیم تا از این مشکل جلوگیری کنیم که « بعد از اوباما چه اتفاقی می افتد». در توافق بندی وجود دارد که برای دولت آمریکا

تعهدی در برداشتن تحریم ها ایجاد میکند و این تعهد مستمر خواهد بود.
روانچی گفت: این گونه نیست که در یک دولت تحریم ها برداشته شوند و دولت بعد ی بخواهد آن را ادامه دهد یا لغو کند .
توافق کردیم دولت آمریکا بر اساس تعهداتی که دارد اجرای تحریم ها را به طورمستمر متوقف کند. به هر حال این دستاوردی
است که دولت آمریکا را متعهد میکند. این نکته در قطعنامه ۲۲۳۱ تصویب و بخشی از حقوق بینالمللی شده است. به گفته
معاون اروپا و آمریکای وزیر امور خارجه ، این مساله به عنوان قطعنامه شورای امنیت وظیفه مضاعفی برای همه ایجاد می کند
و بر اساس حقوق بین الملل باید اجرایی شود اما اگر در عمل رئیس جمهوری بخواهد این توافق را لغو کند، این مساله نقض

فاحش برجام است و در متن توافق هم آمده است که اگر چنین اتفاقی بیفتد نقض فاحش توافق خواهد بود.
تخت روانچی اضافه کرد: سیر طبیعی امور در متن آمده و سیستم حل اختلاف هم مشخص شده است. به نظر نمی رسد و
بسیار دور از ذهن است که یک نفر در آمریکا یا کشوری دیگر بخواهد این توافق را برهم بزند . اگر چنین اتفاقی بدون بهانه رخ
دهد و صرفا بخواهند توافق را برهم بزنند و تحریم ها را برگردانند، در جامعه بین الملل مشخص می شود چه کسی خلاف این

روند حل و فصل صلح آمیز گام برداشته است.
عضو تیم مذاکره کننده هسته ای کشورمان یادآور شد:اگر کسی که دو سال آینده رئیس جمهوری امریکا شود و از اجرای توافق
جلوگیری کند، این اقدام در مقابل سازمانملل و حتی کشورهای همسوی آمریکا خواهد بود . چنین کاری فشار سیاسی زیادی بر

کاخ سفید وارد می کند و قطعا دولت آمریکا منزوی می شود.
روانچی اضافه کرد: اکنون علاقه مندی برای همکاری اقتصادی با ایران زیاد است. البته ما خودمان انتخاب می کنیم که شرکای

اقتصادیمان چه کشورهایی باشند و این همکاریهای اقتصادی بعد از مدتی قوام می یابد.
بلوغ سیاسی مردم ایران ؛ دستاورد مذاکرات هسته ای

سید عباس عراقچی عضو ارشد تیم مذاکره کننده ایران هم یکی از دستاوردهای مذاکرات ایران و ۱+۵ را بالابردن سطح بلوغ
سیاسی در ایران دانست و گفت: به توافقی متوازن رسیدیم و من تمام قد از این توافق دفاع می کنم.

معاون امور حقوقی و بین المللی وزارت امور خارجه افزود: مذاکرات هسته ای بر اساس بی اعتمادی به یکدیگر بود. نه ما به
طرف مقابل اعتماد داشتیم و نه آنها به ما و تمامی توافقات هم به این ترتیب است. بدون اینکه لازم باشد کسی به کسی اعتماد

کند، اما در هر حال باید موارد را با درصد کمی از ریسک پیش برد و نهایتا باید ریسک پذیری تا حدی وجود داشته باشد.
وی خاطرنشان کرد: اصلی که همه بر آن اعتقاد داشتند همزمانی اجرا بود و مشکلی که وجود داشت و دارد این که اجرای
تعهدات در بازه زمانی مختلفی امکان پذیر است، کارهایی که ممکن است انجام دهیم چندین ماه طول بکشد، اما برداشتن
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تحریم ها می تواند سریع باشد و این اقدام طی یکی دو هفته بیشتر نخواهد بود.
وی اضافه کرد: این مرحله که در آن هستیم ، تصویب قانونی است. حداکثر ۹۰ روز طول می کشد که کار در مجلس و شورای

عالی امنیت ملی ایران و کنگره آمریکا طی شود . پس از آن به روز توافق می رسیم.
عراقچی ادامه داد: در آن روز آمریکا و اروپا تحریم های مالی و اقتصادی را لغو یا متوقف می کنند. شورای امنیت هم قطعنامه
خود را در این زمینه قبلا داده است.در واقع در این مطلب اروپا و آمریکا حکم لغو را انشا می کنند اما این حکم اجرایی نمی شود
تا زمانی که ما کارها را انجام دهیم، در این فاصله ما برخی کارهایی را که متعهد شده ایم انجام می دهیم. عراقچی ادامه داد: با
برداشته می شوند و اجرا  روز  اقتصادی و مالی در  باشد. تحریم های  هیچ فرمول دیگری نمیشد همزمانی رعایت شده 
محدودیت های تسلیحاتی و موشکی هم در یک مدت زمانی معقول که مد نظرمقام معظم رهبری بود، برداشته خواهد شد. وی
در باره لغو تحریم سوییفت، گفت: این تحریم طبق قوانین اروپا علیه کسانی است که نام آنها در فهرست سیاه تحریم ها وجود
دارد. آمریکا، اروپا و شورای امنیت فهرستی از افراد حقیقی و حقوقی دارند که به این افراد ویزای سفر داده نمی شود و
اموالشان هم بلوکه می شود و سوییفت هم با این ها حق ندارد کار کند. وی اضافه کرد: سوییفت یک شرکت خصوصی است
که خدمات مالی ارائه می کند. خود این شرکت به دلیل بحث اثر روانی تحریم ها و خطر اعتبار خودش با ایران کار نمی کرد، در

واقع تحریم سوییفت تا ۹۰ درصد به دلیل تحریم روانی علیه ما بود.
ضرورت توجه به دستاوردهای برجام

بر اساس این گزارش ، در ابتدای این نشست دکترصادق خرازی رئیس موسسه دیپلماسی ایرانی با بیان این که به نکات و
دستاوردهای برجام کمتر توجه شده است، گفت: برجام ایران را از روی میز امنیتی جهان خارج کرد.

وی ادامه داد: اقبال جهانی نسبت به ایران نقطه پایان شکست نگاه امنیتی به ایران است.
این دیپلمات سابق کشورمان با بیان این که این توافق باعث انزوای رژیم صهیونیستی شد، افزود: این رژیم منزویترین ایام
خود در عرصه سیاست خارجی را میگذراند. این توافق باعث به وجود آمدن شکاف میان رژیم صهیونیستی و همپیمانانش شده
است و ما باید از این شکاف استفاده کنیم. وی ادامه داد: جمهوری اسلامی قدرت امنیتسازی ویژهای در پی این توافق خواهد

داشت که دیگر کشورها نمیتوانند چنین نقشی را ایفا کنند.
سفیر پیشین ایران در فرانسه با بیان این که کشورهای قدرتمند تلاش داشتند با امنیتی کردن ایران را محدود کنند، گفت: با
توافق وین باید بگویم که این تمایل در صحنه جهانی به وجود آمده است که نقطه پایانی بر نگاه امنیتی به ایران گذاشته شود.
وی گفت: تحت تاثیر برجام، انزوای رژیم صهیونیستی را شاهد خواهیم بود و دولتمردان این رژیم یکی از منزویترین دوران

خود را تجربه خواهند کرد.
خرازی ادامه داد: شکافی که میان رژیم صهیونیستی و حامیان غربیاش تحت تاثیر برجام به وجود آمده اززمان تاسیس رژیم

صهیونیستی تا کنون بیسابقه است که تا این اندازه آنها از یکدیگر دور شوند.
رئیس موسسه دیپلماسی ایرانی خاطرنشان کرد: تحت تاثیر برجام موازنه منطقه ای به نفع ایران تغییر خواهد کرد. در این
چارچوب توان ایران در سیاست خارجی به نهایت خواهد رسید و میتواند به حل و فصل پروندههای مختلف در منطقه
بینجامد. وی ادامه داد: ایران به مثابه قدرت منحصر به فرد خود یک قدرت امنیت ساز خواهد شد و نشان میدهد که در آینده
از توان بالایی در این زمینه برخوردار است و بیتردید نقشی که ایران از این پس در منطقه خواهد داشت نه ترکیه و نه اسرائیل
و نه حتی مصر نمیتوانند داشته باشند و اساسا کمربند اصلی منطقه بدون نقش و رهبری ایران امری غیرممکن به نظر میرسد.

سفیر و نماینده پیشین ایران در سازمان ملل در ادامه، دیپلماسی ایرانی را به مثابه قدرت نرم دانست و گفت: مذاکره کنندگان ما
به ویژه وزیر خارجه توانستند در جنگ قدرتها غالب شوند. همان گونه که مقام معظم رهبری گفتند “باید گره هستهای باز
شود”، این اتفاق افتاد و دستگاه دیپلماسی نشان داد ضمن بازکردن گره هستهای، زمینه را برای بهرهبرداری مانور قدرت نرم در

دستور کار قرار داده است.
خرازی گفت: پس از قطعنامه ۵۹۸ هیچ وقت دیپلماسی ایران تا این حد قدرت ساز در حوزه قدرت نرم نبوده است.

وی تاکید کرد: برجام ویژگیهای بزرگی برای توسعه اقتصادی ایران ایجاد میکند و تواناییهای ایران را در صنایع بالادستی و
پایین دستی افزایش میدهد.

رئیس سازمان انرژی اتمی در ادامه این نشست در پاسخ به یکی از حاضران که به طور شفاهی سوالش را دربارهی هزینهای که
ایران به لحاظ مالی و معنوی برای نگه داشتن نیروگاه بوشهر و یا ساخت سوخت صرف کرده است پرسید گفت: لیبی تمام
فعالیتهای هستهای اش را کنار گذاشت و آنها را در کشتی قرار دارد و تسلیم شد و بعد از آن هم شاهد بودید که آمدند همه
لیبی را و به اصطلاح آش را با جایش بردند. مدل دیگر، کره شمالی است که از انپیتی خارج شد و سلاح هستهای را آزمایش
کرد که ما هیچ وقت نخواستهایم بر این مبنا باشیم و همواره خواهان استحکام بخشیدن به انپی بوده و هستیم و از حالا به

بعد هم بیشتر روی انپیتی تکیه خواهیم کرد.
وی ادامه داد: ما نه لیبی و نه کره شمالی هستیم ما مدل خودمان ایران هستیم که برای ابهامات و نگرانیها دربارهی برنامه

هستهای مان از در معامله با کشورمان درآمدیم.
صالحی گفت : در دنیا هیچ چیز را به شما مجانی نمیدهند. یکی از هزینههای زیادی که پرداختهایم برای حفظ استقلال
سیاسی مان بوده است. ما ژاپن نیستیم که پیشرفت علمی کنیم اما به لحاظ سیاسی نتوانیم اختیاری از خود داشته باشیم و
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کشوری بیاید و هر کاری که دلش میخواهد بکند و هیچ چیز هم نگوییم.
رئیس سازمان انرژی اتمی تصریح کرد: برای ساخت نیروگاه بوشهر قبل از انقلاب توسط آلمانیها دو و نیم میلیارد ریال هزینه
از مسئولان آمدند گفتند اصلا نیروگاه هستهای . آن موقع برخی  انقلاب و سپس جنگ بین زمین و زمان ماند  با  شد و 
نمیخواهیم. اما این حق ماست و باید در رابطه با بسیاری از تصمیمات به آینده کشور نگاه کرد و برای نسلهای بعدی شرایطی
را فراهم کنیم . من سال ۸۸ به سازمان انرژی اتمی آمدم و تصمیمهای قبلی ربطی به من ندارد. هر چند که از آنها دفاع میکنم.

وی اضافه کرد : برای تکمیل نیروگاه بوشهر به اسپانیا و آلمان مراجعه کردیم اما قبول نکردند؛ چه کار باید میکردیم دو و نیم
میلیارد دلار را باید رها میکردیم ؟ امروز تحت سیاستهایی که تدوین شد و مقاومتی که صورت گرفت ما توانستیم نیروگاه

بوشهر را راه اندازی و هزار مگاوات برق تولید کنیم و ۱۴ الی ۱۵ هزار متخصص داریم.
صالحی تاکید کرد: ما از مذاکره با ۱+۵ و توافق هستهای واقعا چیزی را از دست ندادیم بلکه توانستیم در برخی از زمینهها
موفقیتهای بسیار خوبی را کسب کنیم که هیچ وقت فکرش را نمیکردیم. ساخت سوخت ، مدرن کردن راکتور اراک مسائلی
بود که در تصور ما هم نمیگنجید با همکاری بینالمللی به دست بیاید. در قطعنامه شورای امنیت و برجام اتفاقات عجیب و
قریبی افتاد و شاید این که کنگره میگوید به دولتش که کمک کردید ایران در هستهای صنعتی شود امری گزاف نیست. البته ما
نمیخوهیم کار را برای طرف مقابل دشوار کنیم. اما حرف خود را هم میزنیم. ایران با موافقت خود نیروگاه اتمی بوشهر را
ساخت و با همتش سوخت آن را هم ساخت و تضمین می کنیم اگر روزی آنها بگویند سوخت نمیدهیم خودمان بتوانیم آن را

پیدا کنیم.
ایران با هستهای شدن کشورهای منطقه مثل امارات بسیار متفاوت است گفت: با بیان این که هستهای شدن  صالحی 
نیروگاههایی که آنها میسازند کاملا توسط پیمانکار خارجی و بدون دخالت یک کارشناس اماراتی انجام میشود و سوختش را
هم به کشور سازنده منتقل میکند و بعد از ۵۰- ۶۰ سال میگویند بیایید کل نیروگاه را بردارید و بگوییم. اما الان چند صد

کارشناس و متخصص داریم که بر روی گداخت هستهای کار میکنند .
معاون رئیس جمهوری خاطرنشان کرد: ۱+۵ به خوبی میداند ایران چه قدرت و توانی در بحث هستهای در اختیاردارد که با این
سماجت مذاکرات را دنبال کرد. متاسفانه آنها به خوبی از این موضوع آگاهند اما عزیزانی در داخل نمیدانند که ایران چه چیز را

در اختیار دارد و چرا وزیر خارجه آمریکا ۱۸ روز در وین میماند تا مذاکرات را به سرانجام برساند؛ مگر ایران چه کار کرده است ؟
وی خاطر نشان کرد: برای اولین بار یک کشور در حال توسعه توانسته در عرصه بینالمللی در جایگاه کشورهای توسعه یافته

قرارگیرد و الان در اذهان مردم ایران کشوری بزرگ محسوب میشود.
صالحی خطاب به فردی که از او سئوال کرده بود چرا باید این قدر کشور به خاطر هستهای شدن هزینه دهد و حتی در این راه
شهید دادیم، گفت: شهریاری و علیمحمدی شاگردان من بودند . به خاطر شهادت شهریاری روی پایم نمیتوانستم بایستم. من
این حال را حتی موقع فوت پدرم نداشتم. ما در کشور شهدا زندگی میکنیم. من اهل شعار دادن نیستم و همه آن چه به دست
آوردهایم متعلق به شهداست. ملت ایران مقابل جهان استکبار ایستاد و حقش را گرفت. ما کره جنوبی نیستیم که اجازه غنی
سازی یا تولید آب سنگین نداشته باشیم. ما ایران هستیم من کشوری را میخواهم که به لحاظ استقلال سیاسی و علمی توامان
باشد نه آن که مثل ژاپن توسعه علمی داشته باشیم اما استقلال سیاسی نداشته باشیم که آمریکاییها هر غلطی دلشان

میخواهد در آن کشور انجام میدهند.
صالحی تاکید کرد: اگر برای هستهای شدن هزینه کردیم بردیم و خدا را شاهد میگیریم و در سکوی پرتاب قرار گرفتهایم و خوشا

به حال نسلهای آینده که شکوه ایران را به نیکویی خواهند دید.
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